
 1 

�����������	
�������.1�
���������������������������������������������������������������������������������������������������
����	

� 

 
 

����������	
���	
 
 
Ježíš �ekl: "Já jsem se proto narodil                    " Stvo� mi, Bože, �isté srdce,    
a proto jsem p�išel na sv�t,         obnov v mém nitru pevného ducha." 
abych vydal sv�dectví pravd�.           Ž 51,12 
Kdo je z pravdy, slyší m�j hlas.“  
Pilát mu �ekl: „Co je pravda?“   
 Janovo evangelium 18, 37-38 
 
Milé sestry a brat�i, milí p�átelé 

 
Pilát soudí Ježíše. V setkání s ním se však Pilátova p�edstava o židovském králi, který by mohl 

ohrozit moc �íma, rozpadá. Ježíš je jiný. Jiné je i jeho království, o kterém mluví. Nevejde se do p�edstav 
�lov�ka, který žije z toho, že ve sv�t� rozhoduje moc zbraní a silné ruky. Na chvíli zaváhá, ale nakonec se 
ten muž síly a moci zalekne ve�ejného mín�ní a dá Ježíše zbi�ovat a uk�ižovat. S otázkou "Co je pravda?" si 
Pilát skute�n� neví rady. Ale víme si s touto otázkou jen tak jednoduše rady my sami, když sledujeme d�ní 
ve sv�t�? "Pravd bylo mnoho, te� jsou zas jiné..." zpíváme v jedné moderní k�es�anské písni. Ale v té písni 
vzáp�tí následuje refrén: "Srdce �isté, stvo� mi, ó, Bože, a obnov ve mn� ducha p�ímého". A o to jde.  

Uprost�ed otázek dnešní doby co je pravda v�bec nejde o k�ik, že pravdu máme p�ece my. Z toho 
vždycky vzniká jen násilí. Spíš se p�ipojme k prosb�: "Srdce �isté, stvo� mi, ó, Bože". Ježíš to vyjád�í p�ed 
Pilátem tou zvláštní v�tou: "Kdo je z pravdy, slyší m�j hlas". V prosb� o �isté srdce jde i dnes o slyšení hlasu 
Ježíšova, který jako by v dnešním sv�t� ztrácel sílu. Jde o naslouchání hlasu jeho království, které 
neodpovídá našim p�edstavám o moci, vlivu a úsp�chu, tak, jako jim neodpovídalo nikdy. Jen ten, kdo se dá 
pozvat Ježíšovým slovem a vezme je v život� vážn�, m�že v�rohodn� mluvit o jeho pravdivosti. Jiným 
zp�sobem to nejde, než tak, že dám Ježíšovi za pravdu nad SVÝM VLASTNÍM životem, který pot�ebuje obrat a 
zm�nu smýšlení. Jen tak mohu potom vyznávat, že Ježíš je pro mne pravdou  A pak také vyznat, že sv�t, ve 
kterém žiji, je místem, kam p�ichází on se svým odpušt�ním, smí�ením a pokojem; ten, který se prosazuje 
jedin� ob�tí.  

Po Mistrov� uk�ižování prožili jeho ustrašení u�edníci zvláštní 
zkušenost setkání se vzk�íšeným Ježíšem, když p�ijali z jeho pozdravu "pokoj 
vám" skute�ný pokoj a novou odvahu. Pak porozum�li, co znamená jeho slovo: 
"Kdo je z pravdy, slyší m�j hlas". 

Velikonoce jsou sv�dectvím o radikální jinakosti Boží moci, která se tak 
podivuhodn� projevila v Ježíši Nazaretském. Po lidsku prohrává na k�íži. Ale 
v��íme, že B�h v tajemství velikono�ní ned�le Vzk�íšení postavil hráz tvrdosti, 
zlob� a smrti a prom�nil prohru ve vít�zství.  Jak to poznáváme? Práv� tak, že 
Ježíšovo slovo dodnes m�ní svou nenásilnou mocí k životu ve ví�e, lásce a 
nad�ji i nás. To jsou Velikonoce. Krom� jiného jsou ovšem také ujišt�ním, že 
Pilát a jemu podobní prost� pravdu ani budoucnost nemají.  

Prožijme i v našem sboru nejv�tší k�es�anské svátky jako pozvání k 
vlastní vnit�ní obnov�, k obnov� nad�je a vnit�ního pokoje i k nabrání odvahy  
ke st�ízlivému následování Ježíšovy cesty. Amen! 

Petr Firbas, kazatel sboru 
 

Jidáš�v polibek, �eský Krumlov, 18. st. 
 
 
 



 2 

Editorial 
Zvu vás k našim sváte�ním bohoslužbám v dob� velikono�ní, které zahajujeme už ve �tvrtek p�ipomínkou 

Ježíšovy poslední ve�e�e s u�edníky a ve kterých pokra�ujeme na Velký pátek a na ned�li Vzk�íšení. Sou�ástí všech 
velikono�ních bohoslužeb v našem sboru je spole�né slavení stolu Pán�.    

 Spolu se vzpomínkami br. fará�e Míly Plechá�ka, br. fará�e Tomáše Bíska a br. kurátora Martina Hrubeše 
uve�ej�ujeme ve velikono�ním �ísle našeho sborového dopisu také dva texty bratra profesora, které se  vztahují k postní 
p�edvelikono�ní dob�. Za jejich poskytnutí d�kuji bývalému hornopo�ernickému fará�i Mikuláši Vym�talovi, který s 
bratrem profesorem Hellerem v posledních letech spolupracoval a výrazn� pomohl s vydáním sbírek jeho kázání.  

P.F. 
Vzpomínky na bratra profesora Jana Hellera 

 
V úterý 15. ledna zem�el ve v�ku 82 let po dlouhé nemoci bratr profesor Jan Heller. Odešel �lov�k 

širokého srdce, jak jsme také mohli �íst na oznámení nejbližší rodiny o jeho odchodu. Jsem vd��ný, že jsem 
mohl pat�it k jedné z t�ch generací, které na bohoslovecké fakult� u�il. Písmo s námi otvíral jako vyt�íbený 
znalec všech jeho jazykových zákoutí, ale zárove� jako v��ící �lov�k, který z n�ho v poko�e o�ekával 
oslovení odjinud. Oslovení, které je schopné p�emáhat našeho nejv�tšího nep�ítele, kterým je ten starý 
�lov�k v nás, starý Adam, jak �asto �íkal a jak se to objevuje i v �ad� jeho kázání. Nikdy neodd�loval své 
akademické vzd�lání od kritické služby kázáním i p�ednáškami ve sborech nejen naší církve. Kritické v tom, 
že nás svou službou u�il v nejvlastn�jším smyslu tohoto slova rozlišovat mezi tím, v �em se otvíráme 
skute�nému hlasu Božího a tím, co pochází jenom z našich p�ání a našeho �asto sobeckého a 
sob�st�edného cht�ní. Své pozoruhodné vyklada�ské objevy dovedl, narozdíl od svého u�itele Slavomila 
Da�ka, v�dom� p�etavovat do srozumitelné podoby kázání a promluv, které oslovovaly i ty p�emýšlivé lidi, 
kte�í nejsou v církevním prost�edí doma.  

Bratr Heller byl po svém p�est�hování do Hloub�tína �adu let aktivním presbyterem našeho sboru. Je 
mi líto, že v roce 2006, kdy jsem p�išel jako kazatel do Horních Po�ernic, se už pro pokro�ilé zdravotní obtíže 
nemohl života sboru aktivn� ú�astnit. Z�stali jsme odkázáni pouze na telefonické rozhovory, ale i za ty jsem 
vd��ný.  

        Petr Firbas 

 
Bratr Jan Heller vstoupil do našeho sboru v dob�, kdy se p�est�hoval do Hloub�tína, n�kdy v roce 

1986. A nebral �lenství v okrajovém pražském sboru nijak formáln�. P�ijal funkci presbytera a �asto 
vypomáhal kazatelsky.  

V 90. letech se hornopo�ernický sbor vzpamatovával z postupn� opadajícího nadšení listopadového 
p�evratu a ze zjiš�ování ztrát �len� církve, kte�í se ani v dob� svobody do sboru nevrátili. Pochopili jsme, že 
naše spole�enství z�stane nepatrným hlou�kem. V té dob� pro nás bylo �lenství Jana Hellera a jeho 
pravidelná p�ítomnost na bohoslužbách opravdovou oporou. Posiloval naše sebev�domí opakováním, v �em 
je hodnota malého spole�enství, a �eho si on sám na n�m cení. Vycházel p�itom ze své široké znalosti 
sbor� v celé církvi a dlouholetých zkušeností. 

Bratr Jan Heller nemluvil na sch�zích staršovstva �asto ani mnoho, ale vždy k v�ci, s moudrým 
nadhledem, a p�sobil v rozjit�eném ovzduší pokoj a jednomyslnost. Jako kazatel nám otvíral vzdálené 
obzory a pozoruhodné hlubiny Písma. Dokázal nás p�im�t k novému promýšlení víry v prost�edí moderního 
sv�ta. Zvláš� rád se zabýval otázkami ochrany životního prost�edí z perspektivy odpov�dnosti �lov�ka za 
stvo�ení. V rozhovorech nám pak tlumo�il n�které debaty teolog� na ETF, reakce svých poslucha�� z jiných 
prost�edí, zasazoval do souvislostí d�ní v církvi i jednání Synodní rady, a aniž jsme si to n�kdy uv�domovali, 
nesmírn� nás obohacoval. S Janem Hellerem jsme se prost� p�estali cítit jako zapomenutá varta 	CE.  

Jan Heller se nebránil pozváním k rozhovor�m. P�ednesl tak cyklus p�ednášek na žádost Kostnické 
jednoty v Horních Po�ernicích, za ú�asti dychtivých poslucha�� z n�kolika po�ernických církví. Významn� 
tím napomáhal rozši�ovat dobré vztahy v místní ekumén�.  

Jan Heller z�stává ve svých textech stále živý. Když jsem si v poslední dob� �etl n�která jeho 
kázání, znovu jsem uslyšel jeho hlas, jeho dikci i intonaci. Výrazným rysem jeho projevu je, že se vyhýbá 
formulaci radikálních záv�r�, což se n�kterým zapálen�jším poslucha��m m�že zdát jako dráždivé 
nedotažení myšlenky..Jan Heller p�edkládá sice d�kladnou analýzu, zasv�cený vhled do biblického textu, 
kone�nou interpretaci však nejrad�ji jen nazna�uje a v�dom� provokuje poslucha�e i �tená�e k domýšlení 
d�sledk�. Jan Heller totiž zastával názor, že evangelium oslovuje �lov�ka osobn�, a proto musí každý najít 
odvahu ujít kus cesty víry sám za sebe. A k tomu bylo zv�stování Jana Hellera vynikající inspirací. 

Martin Hrubeš 
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U�itel, p�ítel, rádce 

Poprvé jsem se s panem profesorem Hellerem setkal tém�� p�ed padesáti lety. Tehdy, na podzim 
roku 1958 jsem p�ijel do Prahy, abych se na Komenského bohoslovecké fakult� p�ipravoval na službu 
kazatele v církvi. Pan profesor nás v 1. ro�níku u�il latinu. A protože byl svou vírou a svým myšlením 
orientován na Starý zákon, už tehdy nás zaujal svými poznámkami a výklady n�kterých starozákonních 
oddíl�.  

S n�kolika p�áteli jsme se kolem n�ho seskupili v kroužku, v n�mž nám bylo dop�áno sblížit se nejen 
se starozákonní zv�stí, ale i s profesorem Hellerem. Tak jsme se stali p�áteli. 

Když jsem po studiu vstoupil do služby církve, profesor Heller trávil u nás  
na farách n�kolikrát dovolenou s celou rodinou. Byl jsem vždycky rád, když jsem mohl pozvat pana 

profesora k hostování ve svém sboru - a� už to bylo na Vyso�in� nebo v Mladé Boleslavi. Když jsem roku 
1990 p�echázel z Mladé Boleslavi do Horních Po�ernic, nev�d�l jsem, že �lenem sboru je také profesor 
Heller. O to v�tší byla moje radost, když jsem to zjistil. Byl �lenem staršovstva a spolu s tehdejším kurátorem 
Mat�j�kem byli velikou oporou nejen mn�, ale i celému sboru. Rád na ta léta po�ernická vzpomínám. A 
spolu s manželkou d�kujeme Pánu Bohu, že nás i v po�ernickém sboru obdaroval "oblakem sv�dk�", s nimiž 
jsme sm�li sdílet Boží lásku a dobrotu. Vd��n� si p�ipomínáme a budeme p�ipomínat také pana profesora 
Hellera.      

Miloslav Plechá�ek 
bývalý kazatel sboru 

 
Vzpomínka na bratra profesora Jana Hellera. 

 
Pohlížím do svého studentského indexu z Komenského evangelické bohoslovecké fakulty a 

pro�ítám zápisy z let 1964 -66. Kontrolní zkoušky z latiny a �e�tiny jsou podepsány jednoduše a úhledn� 
Heller. Kroutím se studem nad zápisem z 22.2.66: latina výte�n�, Heller. Já a jedni�ku z latiny? Dávno na to 
nemám!!! 

Pan profesor nás oslovoval „moje ku�átka“. Jeho tehdy neuv��itelná v�elost a laskavost by dnes 
mohla být vnímána až s podez�ením. Jak to zvládal, když jsme byli z d�ív�jších u�iliš� zoufale nep�ipraveni? 
A já jsem se tak zoufale neum�l u�it! Vždy� jsem p�edtím prolezl technikou a v�noval se všemu možnému, 
hlavn� kolem evangelických brigád. U�it jsem se za�al až na „naší“ fakult�. Dodnes m� trápí, jak jsme um�li 
až p�íliš rychle „doku�átkovat“ ve vyšších ro�nících, a pozastavit se nad skute�ností, jak byl tehdy Jan Heller 
držen kolegy zkrátka, jsme nem�li �as.  

Všechny t�i „biblické jazyky“ se pokoušel do m� poskládat práv� bratr profesor Heller. Nikdo se nade 
mnou také nepozastavil tak pozorn� jako on se základní kritickou poznámkou: „Brat�e Bísku, vy zapomínáte 
nau�ené, protože p�íliš sp�cháte. Když se u�íte, zpomalte, dejte si na to �as! Pak vám látka spíše utkví 
v pam�ti.“ 

Dodnes z toho žiju, i když mnohé zapomínám. Tak m� asi nakazilo p�edešlé studium na technice - 
p�es noc na zkoušky. 

Ale pamatuji, jak s jazyky,  pokud to šlo, zn�la slova vyznávající lásku k tomu, který nám je svým 
zp�sobem prop�j�il, abychom skrze n� vnímali jeho moc i jeho milost. Te�, v posledních obdobích se mi 
p�e�asto velmi t�žce odcházelo v ned�li ráno kázat, když jsem p�ed tím naslouchal o p�l osmé ráno panu 
profesorovi na Vltav�, jeho ranním poznámkám k biblickým text�m. 

   Tomáš Bísek 
 emeritní fará�, v sou�asné dob� bytem v Horních Po�ernicích 

 
Krist�v k�íž a trojí bolest 
postní p�emýšlení Jana Hellera 

 
Bolestí je mnoho druh�. Rád bych se však zamyslil jen nad t�emi, které se mi zdají zvlášt� d�ležité. 

Ta první - bolest t�la - není nesmyslná, je to d�ležitý signál, že je v našem t�le n�kde n�co v nepo�ádku. Ale 
když je tento signál p�e�ten, ztrácí svou funkci a je t�eba ji mírnit. Samoz�ejm� r�zným zp�sobem. Ale 
p�átelit se s t�lesnou bolestí, libovat si v ní, nebo ji svévoln� rozmnožovat, t�eba pro domn�lé zásluhy, které 
prý p�ináší, je nemoudré po�ínání a nebezpe�ná hra, p�ed kterou chci varovat.  

Druhá bolest je bolest vnit�ní, rostoucí ze zklamání a rozho��ení. Každý jsme ji n�kdy n�jak zažili. I 
ona je p�edevším signálem, ale �asto n��eho docela jiného, než se b�žn� domníváme. Bývá totiž signálem 
naší uražené ješitnosti a naší ponížené samolibosti. Tak nám bývá branou k sebelitování. A to je zlé. 
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Funk�ní je jen tehdy, když neuvázneme v tom, abychom se rozho��ovali 
nad druhými a ujiš�ovali se v tom, jaká jsme ublížená nevi�átka.  

T�etí druh bolesti, který tu chci zmínit, je nejnad�jn�jší, ba 
kristovský. Je to bolest, jejíž pramen není v nás. Jist�, �lov�ka mohou 
bolet jeho vlastní selhání a minulost, úzkosti a h�íchy. Ale ty by nás bolet 
nem�ly. Pokud jsme je opravdu odevzdali Bohu, nemusíme se nad nimi 
trápit. Už nejsou naše. Ale i pak na nás dále doléhají bolesti, úzkosti a 
trápení našich bližních. A je dobré, když jsme se takové bolesti neuzav�eli. 
Jist�, všecku bolest celého sv�ta donesl Kristus na k�íž. Ale práv� proto 
bychom se takové bolesti nem�li z�íkat a odhán�t ji od sebe, ale m�li 
bychom ji spolunést, a tak se sdílet se všemi trpícími. Taková bolest je 
požehnaná: Nejen že nám otevírá dve�e k srdcím našich bližních a �iní 
nás v jejich o�ích v�rohodn�jšími. Ona navíc vyklízí z našeho vlastního 
srdce samolibost a ješitnost, sobectví a sebelítost, a tak v n�m d�lá místo 
novému �lov�ku – Kristu. A proto je p�ípravou ke vstupu do veliké a 
tajemné bolesti Boží. Boha jist� od samého po�átku lidstva bolí to, co tu 
d�láme. Vstoupit do bolesti toho, který sám nese bolest celého vesmíru, to 
je poselství k�íže. Toho golgotského i všech ostatních, které nám to 
p�ipomínají. A Kristus nás volá k tomu, abychom vstoupili do této jeho 
bolesti a nesli ji s ním.  

Uk�ižování, Vyšebrodský oltá�, asi 1380 
 
Cesta modlitby   
Jan Heller 2004 

 
Nejd�ív - asi v�tšina z nás - jdeme životem skoro v temnotách. Bída roste. Na pomezí 
zoufalství voláme: Bože, pomoz! B�h dlouho neodpovídá, asi jako žen� Kananejské (Mt 15,23). Až po �ase 

�íká: Podívej se na Krista! 
Pokoušíme se k n�mu vzhlédnout. Ani to nejde snadno. I když je s námi hluboko ve vší bíd� sv�ta, p�ece je 

zárove� vysoko. Pak zaslechneme, co �íká: U�te se ode mne poko�e srdce a trp�livosti pod k�ížem. Vezm�te jej, 
p�ijímejte jej, necht�jte jej hned odhodit. Nám se ovšem nechce, tak si hrajeme na hloupé a ptáme se: Co to znamená? 

Kristus odpovídá: Když odmítáš k�íž, odmítáš mne, Krista uk�ižovaného. Svoboda, do které t� vedu, je 
p�edevším svoboda od nárok�, od spoutanosti vlastním já. A my se chv�jeme a ptáme se znovu, te� už v úzkosti: Co si 
tedy vlastn� ješt� smím p�át? 

A Kristus - �i B�h jím - odpovídá: Smíš si p�át, abych v tom všem, �ím jdeš, byl s tebou. Jako B�h s Kristem, 
jako Otec se Synem. Ano, ve všem, �ím jdeš: úzkostmi, strachy, pochybnostmi, bolestí, umíráním. Vším tím jde s námi 
On sám. A když my tím vším jdeme, smíme z toho vyrozumívat, že si nás On takto s sebou bere do lidského úd�lu. To je 

smysl starého dogmatického vyjád�ení verus homo - pravý �lov�k. Tak �lov�k stojí 
na konci svých sil. Co je s tím v�bec možno d�lat? Odevzdávat to. Když to 
odevzdáváme doopravdy, z hlubin a v hlubinách, poznáváme, že On to také s 
námi opravdu nese. Nejsme sami. 

Tak jdeme dál cestou, možná na ní spíše klopýtáme. Ale v n��em se 
p�ece za�íná jasnit. Rozpoznáváme, že odevzdávat jen svou vlastní bídu je 
málo. Je t�eba up�ímn� a z hlubin, spontánn� a opravdov� odevzdat Bohu bídu 
celého sv�ta, celého vesmíru, všeho stvo�ení. 

Když si to uv�domíme, dolehne na nás, jak jsme v tom zadluženi. 
Uv�domíme si, jak práv� v této modlitb� a p�ímluv� troskotáme, jak z temných 
kout� nitra vystupují skryté zbylé chuchvalce našeho sobectví. Po�ád nám jde 
víc o sebe než o druhé. A hlavn�: Nemáme co nabídnout. Ukazuje se nám, 
jací jsme bytostní žebráci (M. Luther). 

Kone�né se rozpomeneme znovu na Krista. My nemáme nic, on vše. 
A on to vše dává. Tak p�ichází v Kristu Boží láska sama a nabízí se za celý 
hynoucí vesmír. P�ijmout to znamená zapomenout na sebe, tentokrát už 
doopravdy: P�ij� království tvé, ne moje ani naše. Bu� v�le tvá, ne moje ani naše. 
Posv�� se jméno tvé - ne moje ani naše. Tak se konec naší v�le stává 
za�átkem nových v�cí. Starý v�k se láme ve smrti vlastního já. Ohn�m 
sebespálení pod me�em cherub� (Gn 3,24) se vracíme do ráje. Živ jsem pak už 
ne já, ale živ je ve mn� Kristus (Ga 2,20). 

K�ížová cesta, Skalka u Mníšku pod Brdy  
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Program spole�ných shromážd�ní v b�eznu 2008 
 
ned�le 9.3.         bohoslužby v 9.00  
ned�le 16.3.        bohoslužby v 9.00 s výro�ním sborovým shromážd�ním 
(Kv�tná) 
 
Velikono�ní týden: 
 
Zelený �tvrtek 20.3.  bohoslužby s Ve�e�í Pán� kolem stolu v 18.00 
Velký pátek  21.3.    bohoslužby se �tením pašijních text� a Ve�e�í Pán� v 18.00 
Ned�le  23.3.         bohoslužby vzk�íšení s Ve�e�í Pán� v 9.00 
 
ned�le 30.3.               bohoslužby v 9.00 
______________________________________________________________________ 
 
Program v týdnu 
 
biblické hodiny pro dosp�lé 
út 11.3. v 18.30  na fa�e 
st 19.3. v 18.30 u s. Pfannové v Újezd� ( mimo�ádn� st�eda!) 
út 25.3. v 18.30 v Klánovicích u Eliášových 
 
biblické hodiny pro d�ti vždy ve �tvrtek ve 14.00 
konfirma�ní cvi�ení vždy v pátek v 17.15 
 
sch�ze staršovstva  1.4. v 19.30 na fa�e   
 
 

 
Zmrtvýchvstání, Pašijové hry, Ho�ice na Šumav� 1912 
 
 
 

Adresa farního sboru:  T�ebešovská 2101/46, Praha 9 -Horní Po�ernice, PS�  193 00  
Bankovní spojení: �.ú.:  243959339/0800 

Telefon sboru :  281 922 216 
Mobil kazatele:  776 303 960 

Mobil kurátora:  737 645 375, 602 160 117 
 


